

التشوهات المعرفية وعلاقتها بالعدوان لدى عينة من مدمني المخدرات بمستشفى الأمل بجدة

اعداد الطالب / فيصل ربيع حامد الحارثي

اشراف / أ.د. رزق سند ليلة

مستخلص

هدفت الدراسة إلى معرفة العلاقة بين التشوهات المعرفية والعدوان لدى مدمني المخدرات ومعرفة الفروق بين مدمني المخدرات وغير المدمنين في التشوهات المعرفية والعدوان وقد استخدمت الدراسة المنهج الوصفي وتكونت العينة من مجموعتين من المبحوثين الذكور أحدهما هي مجموعة مدمني المخدرات وعددهم 200 مبحوثاً ، تم اختيارهم من مرضى مستشفى الأمل بجدة ، والمجموعة الثانية من غير المدمنين تم اختيارهم من المجتمع العام بجدة مع تساوي المجموعتين في العمر والمستوى التعليمي والحالة الاجتماعية والمهنية ، وقد قام الباحث بتطبيق استمارة البيانات الأولية ومقياس السلوك العدواني من إعداد باظة ، أمال عبدالسميع 2003 ومقياس التشوهات المعرفية من إعداد الباحث ، وقد قام الباحث بتطبيق الأدوات على أفراد العينة وقد خرج بالنتائج الآتية : توجد علاقة ارتباطيه موجبة دالة إحصائياً بين التشوهات المعرفية وبين العدوان ، كانت التشوهات المعرفية ذات العلاقات الارتباطية الدالة إحصائياً هي الاستدلال الاعتباطي والتفكير الكوارثي والتعميم الزائد والتفكير الثنائي والشخصنة وقراءة الأفكار وإلقاء اللوم والاستدلال الانفعالي وهبة السماء والدرجة الكلية للتشوهات المعرفية ، وقد فسرت التشوهات المعرفية قدرأً من التباين في درجات العدوان يتراوح من (1.96%) إلى (61%) ، توجد فروق دالة إحصائياً بين مدمني المخدرات وغير المدمنين في التشوهات المعرفية ، كان مدمنو المخدرات أعلى من غير المدمنين في الاستدلال الاعتباطي والتعميم الزائد والتفكير الثنائي والشخصنة وإلقاء اللوم والاستدلال الانفعالي وفي الدرجة الكلية للتشوهات المعرفية ، توجد فروق دالة إحصائياً بين مدمني المخدرات وغير المدمنين في العدوان ، كان مدمنو المخدرات أعلى من غير المدمنين في العدوان اللفظي والعدائية والغضب والعدوان الكلي.

Cognitive Distortion And It's Relationship With Aggression in Narcotics Addicts in Alamal Hospital in Jeddah

FAISAL RABI HAMED ALHARTH

Abstract

The study aimed to know the relationship between cognitive distortions and aggression in narcotics addicts and non-addicts in cognitive distortions and aggression, the researcher used the descriptive method. The sample consisted of a group of narcotic addicts (200) participants selected from the patients of Alamal Hospital in Jeddah. The second group was consisted of non-addicts selected from the general population of Jeddah (200) participants, the two groups were equal in age, educational level, marital status and occupation. The researcher applied the preliminary data sheet aggressive behavior scale prepared by Baza (2003) and the cognitive distortions scale prepared by the researcher himself. The researcher applied the tools on the participants and the study revealed the following results: there are positive statistically significant relationship between cognitive distortions and aggression, the statistically significant correlated cognitive distortions were arbitrary reasoning, catastrophizing, thinking over generalization, either or thinking, personification, mind reading, blame throwing, emotional reasoning, heaven gift and the total degree of Genitive distortions. Cognitive distortions interpreted an amount of variance in aggression ranged from 1.96% to 61%. There were statistically significant differences between narcotic addicts and non-addicts in cognitive distortions, there were statistically significant differences between narcotic addicts and non-addicts in aggression. Narcotics were statistically significant higher than non-addicts in verbal aggression, aggressiveness, anger and total aggression.